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نیاز به بازسازی گفتمان اصلاحات 
محمود صادقی، دبیرکل انجمن اســامی مدرسین 
دانشگاه ها در گفت وگو با اصاحات نیوز با بیان اینکه 
»گفتمان اصاحــات در درون خود نیاز به بازســازی 
همگانی و همراه شــدن با نیاز های جدیــد را دارد«، 
درخصــوص ارتبــاط اصاح طلبان با متــن جامعه، 
گفت: »در این خصوص با دو موضوع مواجه هستیم، 
نخســت بحث گفتمان اصاحــات از بُعــد فکری  و 
نظری اســت، و دوم، بحث عملکرد افراد منصوب به 
اصاحات اســت که باید این دو موضوع را از یکدیگر 
تفکیک کنیم و البته مردم نیز این دو بحث را از یکدیگر 
مجــزا می کننــد. در این خصوص، اگــر نقدی وجود 
دارد، نقد به رفتارهاست تا نقد گفتمان. اگرچه برخی 
طیف ها مطالبه عبور گفتمــان اصاح طلبی از نظام 
جمهوری اســامی را مطرح می کنند و انتظار دارند 
ایــن گفتمان از چارچوب ها عبور کنــد و به براندازی 
نزدیک شــود، اما ذات گفتمان اصاحات با براندازی 
همخوانی ندارد.« او در بخش دیگری از این مصاحبه 
گفت: »درخصوص اینکه اصاحات نیاز به بروز کردن 
و بازبینی دارد می توان به چارچوبی که ازســوی آقای 
خاتمی به عنوان راه حل های ۱۵ گانه در سال ۱۴۰۲ 
منتشــر شد، اشاره کرد که به نوعی نسخه به روز شده 
اصاح طلبــی در دوره جدید ماســت کــه اگر مجال 
تحقــق آن در جامعــه فراهم شــود، اصاحات جان 

تازه ای می گیرد.« 

رئیسی  ناامید نمی شد
محمد مخبر، معاون اول دولت سیزدهم در همایش 
»دولت ســیزدهم؛ چالش ها و دســتاوردها« که در 
ستاد فرماندهی کل سپاه برگزار شد، گفت: »شهید 
رئیســی با چهارچوبی روشــن و آرمان های انقاب 
اسامی که ملکه ذهنش بود، هیچ گاه در مواجهه با 
چالش ها ناامید و مأیوس نشد و کشور را معطل هیچ 
امری جز کار و تاش نگذاشــت و در عین تمرکز بر 
گسترش روابط سیاسی با شرق و غرب جهان، امور 
جاری کشــور را به مذاکرات به صورت صددرصدی 
مرتبط نســاخت.« معاون اول دولت سیزدهم ادامه 
داد: »ایشــان به درســتی ظرفیت هــای عدالــت و 
حکمرانی خوب را شناخته بود و با نگاهی متوازن، 
تعــارض ظاهری بیــن عدالت و توســعه را مدیریت 
می کرد و آن را به فرصتی برای پیشرفت تبدیل کرد. 
ایشان نمونه ای از یک مدیر تراز انقاب با حکمرانی 
عدالت محور بودند. شــهید رئیســی بــا حکمرانی 
عدالت محور خود نشان داد که می توان همزمان به 
پیشرفت کشور و رفع محرومیت ها اندیشید و به یقین 
اگر امــروز در میان ما بود ثمره زحماتش قطعاً برای 

آحاد مردم ملموس تر می شد.«

هشدار به مدیران زن دولت
آذر منصــوری، رئیــس جبهــه اصاحــات ایــران در 
توئیترش نوشــت: »زنان حاضــر در دولت چهاردهم 
توجه داشــته باشند که جایگاهی که امروز بر آن تکیه 
زده اند، حاصل ســال ها تاش و ایستادگی و فعالیت 
مدنی فعالان حوزه زنان اســت. انتظار این اســت که 
نتیجه این حضور، منجر به تأمین بیش از پیش حقوق 
و ایجاد فرصت های بیشــتر برای مشــارکت سیاسی، 

اجتماعی و اقتصادی زنان شود.« 
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نوبت دوم

 روابط عمومی شركت نفت و گاز اروندان

شرکت ملی نفت ایران
شركت نفت و گاز اروندان

Ó  ارزیابــی شــما از نقطه قوت و ضعف یک ســال اخیر 
هیئت رئیسه چیست؟

بالاخره در یک موضوعاتی عالی کار را دنبال می کنند و شاید 
جایی هم ایراداتی داشــته باشند. اما در اصل و اساس نظام 
این نیست که هیئت رئیسه بر موضوعی ایرادی وارد می کند 
یا لایحه و طرحی را تصویب می کند که خاف قانون اســت. 
اصل نمایندگان هســتند و هیئت رئیسه نمی تواند از سوی 
تمــام نمایندگان تصمیم بگیــرد. در این یک ســال قوانین 
بســیاری که روی زمین مانده بود را نهایی کردند و به شورای 
نگهبان ارســال کردند و اگر ایرادی هم گرفته شده آن را رفع 

کرده اند. من طرفداری از اعضای هیئت رئیسه نمی کنم.
Ó  به نظر شــما همین شــاکله در هیئت رئیسه باقی 

می ماند یا تغییر می کند؟
شاید تغییر کند شاید هم نه. بستگی به رای نمایندگان دارد. 
اما من احساس می کنم که تغییر زیادی نکند. طبیعی است 
که دو، سه نفر جابه جا  شوند. چون بعضی کار را با قوت دنبال 
کردنــد و بعضی دیگــر کم کاری کردند یا حضور مســتمری 

نداشتند.
Ó  به نظر شما آقای قالیباف در انتخابات پیش رو رای 

می آورد؟
بستگی به نمایندگان دارد اما سرجمع ارزیابی من از فضای 

مجلس این است که رای می آورد.

عنوان رئیس مجلس دوازدهم انتخاب شد. رقبای قالیباف مجتبی 
ذوالنــوری ۶۰ رأی و منوچهــر متکی ۵ رأی از نمایندگان کســب 
کردند. در دومین جلســه رســمی صحن مجلس در دوره دوازدهم 
حسینعلی حاجی دلیگانی، عبدالرضا مصری، علی نیکزاد، حمید 
رســایی، موســی غضنفرآبادی و حمیدرضــا حاجی بابایی خود را 
کاندیدای نایب رئیس مجلس کردند و پس از رای گیری حمیدرضا 
حاجی بابایی )بــا ۱۷۵ رای( به عنوان نایــب اول و علی نیکزاد )با 
۱۶۹ رای( بــه عنوان نایب دوم رئیس  مجلس انتخاب شــدند. در 
پایان نیز علیرضا سلیمی به عنوان سخنگوی هیئت رئیسه مجلس 
انتخاب شد. بنابراین قالیباف در سال اول مجلس دوازدهم توانست 
بار دیگر با کســب ریاست مجلس در سران قوا باقی بماند. یکی از 
کاربران عکســی از خوش و بش رســایی و قالیباف پس از انتخاب 
قالیباف در صفحه ایکس خود منتشر کرده و نوشت: »واعظان کاین 
جلــوه در محراب و منبر می کنند/ چون بــه خلوت می روند آن کارِ 
دیگر می کنند« رســایی نیز در صفحه ایکس خود به او پاسخ داده 
و نوشت: »ظاهراً ایشان توقع داشته که من بروم انگشت کنم توی 
چشم آقای قالیباف! شک ندارم اگر امروز به رئیس جدید مجلس 
تبریک نمی گفتم، یکی مثل همین برادر، توئیت می زد که رسایی 

حاضر نشد برود تبریک بگوید!«
در حالی که به نظر می رسید تخریب ها در مجلس به خط پایان 
رسیده، اما اینگونه نبود و  امیرحسین ثابتی درباره انتخابات رئیس 
مجلس نوشــت: »قرار بود قبل از شــروع صحن علنی،  جلســه ای 
بــا حضور تعدادی از نمایندگان برگزار شــود تا دربــاره رای دهی به 
نامزدهای هیئت رئیســه برای ســال اول، بحث و مشــورت شــود. 
جمع بندی بســیاری از نمایندگان این بود که جریان سیاسی آقای 
قالیباف با ائتاف با اصاح طلبان مجلس دوازدهم، دست برتر را در 
رای گیری صحن خواهد داشت. پیش بینی دقیقی که چند ساعت 
بعد محقق شــد. معتقدم حداقل در سال اول باید بیشتر با فضای 
مجلس و آیین نامه آشــنا شوم و حتماً افراد با تجربه و جوان دیگری 
هستند که برای حضور در هیئت رئیسه اولویت داشته باشند. صبر 
در سیاست ضرر ندارد.« در یک سال اخیر هم تندروهای مجلس کم 
نگذاشتند برای تخریب هیئت رئیسه به ویژه آقای رئیس. هر چقدر 
به انتخابات مجدد )ســال دوم( هیئت رئیســه نزدیک تر می شــویم 
این تخریب ها بیشتر می شود. ثابتی روز هفتم اردیبهشت جنجال 
انتخاب هیئت رئیســه را علنی و رســماً کلید زده و با اشاره به اینکه 
یک ماه دیگر باید هیئت رئیسه جدید مجلس را انتخاب کنیم، گفت: 
»قرار اســت یک ماه دیگر به مردم بگویم چه تصویب کرده ایم؟ ما به 
تبادل زندانی بین ایران و ویتنام رای داده ایم، رای بدهید نمی گویم 
رای ندهیم اما آن ها در جای خودش مهم است. یکی دو ماه دیگر که 
قرار است خدمت رهبری برسیم می خواهیم بگوییم چه کرده ایم؟ 
اعضای هیئت رئیسه برای سال بعد باید کسانی باشند که رای شان 
برای نمایندگان شفاف باشــد. ما نمایندگان طبق قانون رای مان را 
برای مردم شفاف اعام می کنیم هیئت رئیسه هم باید اینطور باشد.« 
رقابت برای صندلی های ریاســت دوباره در مجلس شــروع شــده 
اســت و ۲۷ اردیبهشت محمد رشیدی عضو هیئت رئیسه مجلس 
از برگزاری دومین انتخابات هیئت رئیســه مجلس  روز سه شــنبه ۶ 
خرداد خبر داد. در ماده ۱۲ آیین نامه داخلی مجلس تکلیف شده، 
اعضای هیئت رئیسه مجلس تنها برای یک سال انتخاب می شوند و 
هر ساله سر موعد مقرر باید انتخابات توسط نمایندگان صورت گیرد. 
انتخابات هیئت رئیسه در اولین دوره دوازدهم مجلس 8 خرداد برگزار 
شــده و حالا یک ســال از آن تاریخ گذشته است. بنابراین باید برای 
بار دوم نمایندگان با رای خود اعضای هیئت رئیسه را انتخاب کنند. 
حال قالیباف و اعضای هیئت رئیســه در آستانه انتخاب شان روی 
لبه تیغ انتخابات بندبازی می کنند. برخی از نمایندگان از ارزیابی 
عملکرد هیئت رئیسه طفره  رفتند و بخش دیگری از نمایندگان که 
تصمیم نداشتند وارد هیئت رئیسه شوند هم به قول خودشان تمایلی 
برای دخیل شدن در یارکشــی های این انتخابات نداشتند و اعام 
کردنــد که در صحن علنی رای خود را می دهند. اما درباره عملکرد 
هیئت رئیســه، انتخابات و فضای حاکم بر مجلــس با تنی چند از 

نمایندگان به گفت وگو پرداختیم که در ادامه می خوانید:

مجید نصیرپورسردهائی نماینده سراب:

هیئت رئیسه از ظرفیت ها چندان استفاده نکرد
برخی از نمایندگان در ارزیابی عملکرد هیئت رئیسه به گزارش های کمیسیون ها اشاره 
کرده و تعداد و کیفیت آن را آنقدر پایین می دانند که دستور جلسه مجلس را خالی نگه 
داشته است. مجید نصیرپورسردهائی، نماینده سراب یکی از این نمایندگان است که 

توضیحات کاملی در این باره به هم میهن داد که آن را در زیر می خوانید:

Ó شما عملکرد هیئت رئیسه را چگونه ارزیابی می کنید؟ 
عملکرد هیئت رئیسه را شاید از سه جنبه کلی و کان بتوان مورد بررسی قرار داد: قانونگذاری، 
نظارت و مدیریت کان هیئت رئیســه. از جنبه قانونگذاری ما مشکل زیادی داریم؛ مجلس و 
هیئت رئیســه نتوانسته توانمندســازی لازم را در کمیســیون های تخصصی خود انجام دهد 
و خروجی کمیسیون ها به لحاظ کمی و کیفی می توانست بهتر باشد. به نظرم هیئت رئیسه 
این ظرفیت تعاملی را دارد که اگر از آنها اســتفاده خوبی می شد فعالیت کمیسیون ها از نظر 
کمی و کیفی می توانست بهتر باشد و خروجی مناسب تری داشته باشند. در حال حاضر تعداد 
گزارش های ارجاعی از صحن علنی به کمیسیون ها زیاد و حاکی از آن است که هیئت رئیسه 
نظارت کامل را روی گزارش های ارسالی کمیسیون ها نداشته و کاری که به عهده معاونت قوانین 
است، به خوبی انجام نشده است. به همین دلیل گزارش ها با اشکالات فنی به کمیسیون های 
تخصصی برمی گردد. این روند هزینه زیادی برای مجلس دارد. به لحاظ کمی هم اینگونه است. 
به نظرم تعداد گزارش های تهیه شده در کمیسیون ها که باید در دستور صحن قرار گیرد اینقدر 
کم است که مجبوریم جلسات را زودتر تمام کنیم یا به هرحال به موضوعات غیرتقنینی برسیم. 
از جنبه نظارت نیز عملکرد معاونت نظارت در حاشیه هیئت رئیسه نسبتاً قابل قبول است. اما 
معاونت نظارت نیز ظرفیت های زیادی داشــته برای توانمندسازی نمایندگان، اعمال وظایف 
نظارتی نمایندگان و گرفتن خروجی از شوراهای بالادستی که نمایندگان عضو آن هستند. هیچ 
گزارش قابل قبولی در این حوزه ها ارائه نشده و اگر گزارشی وجود داشته خیلی ناچیز است. 

این هم به عملکرد ضعیف هیئت رئیسه برمی گردد.
Ó هیئت رئیسه در مدیریت صحن مجلس موفق بوده است؟ 

در بسیاری از موارد آیین نامه داخلی به نحو احسن و صحیح اجرا نمی شود که این به 
نوع عملکرد هیئت رئیسه مجلس مربوط است. از سه جنبه هیئت رئیسه جای تقویت 
دارد و حتماً تمام نمایندگان مجلس صرف نظر از گرایش های سیاســی، باید تاش 

کنند تا مجلس کارآمدتری را در سال دوم با انتخاب افراد بهتر به نمایش بگذاریم.
Ó  اصلاح طلبان در هیئت رئیسه یک کرسی داشتند که با رفتن 

آقای نوری قزلجه به دولت این کرسی را از دست دادند. به نظر 
شما در انتخابات هیئت رئیسه در سال دوم مجلس می توانند 

کرسی را به خود اختصاص دهند؟

به نظرم با شــرایط کنونی مجلس و تکثر کاندیداها، کار ســختی است. اما اگر اصاح طلبان 
بتوانند با سایر جریانات داخلی مجلس بیشتر به تعامل بپردازند و برنامه ای داشتند و لیست 
محدودتری به وجود آید، به نظرم در این صورت و با تعامل مثبت برای همه جریانات سهمی در 

مجلس قائل باشیم. البته بستگی به کیفیت و هماهنگی تشکل ها دارد.
Ó  پیش بینی شما این است که در دومین سال انتخاب هیئت رئیسه مجلس، نمایندگان 

با تکثر کاندیداها روبه رو هستند؟
افراد زیادی برای کاندیدا شدن آماده شده اند. اما این اقدام شکستن آرا را به دنبال دارد و نتیجه 

این انتخابات قابل پیش بینی نیست.
Ó چه کسانی برای ریاست مجلس وارد کارزار انتخابات می شوند؟ 

فضای ریاست مجلس هنوز روشن نیست. اما به نظرم از ابتدای هفته به سمت شفاف شدن 
نام کاندیداها برویم. 

Ó به نظر شما آقای قالیباف رئیس مجلس باقی می ماند؟ 
بله. ایشان حتماً جدی ترین گزینه انتخابات ریاست است. طبیعتاً گزینه های دیگر هم مطرح 
می شوند اما کسی که در مقابل آقای قالیباف کاندیدا می شود باید تاش زیادی بکند تا رای 

قابل قبولی به دست بیاورد.
Ó  با توجه به اینکه برخی از نمایندگان معتقدند که فشارهایی خارج از مجلس وجود 

دارد، جریانات سیاسی خارج از مجلس چقدر در انتخابات هیئت رئیسه تاثیرگذارند؟ 
من قائل به فشار جریانات بیرون نیستم. به هر حال نمایندگان مجلس به لحاظ سیاسی به یکی 
از جریانات کشور تمایل، گرایش و وابستگی دارند. طبیعی است افرادی که به عنوان کنشگران 
سیاسی فعالیت می کنند، حتماً با دوســتان خود مذاکره می کنند. اسم این موضوع را فشار 
نمی گذارم، به هر حال افراد با عقبه کارشناسی خود در تعامل هستند. به نظر می رسد تعداد 
کاندیداهای ریاست مجلس زیاد باشد. به نظر من ضرورت دارد اما این تغییر باید به نحوی پیش 

برود که بر کیفیت کار مجلس اثر مثبت داشته باشد.
Ó  به نظر شما اگر مخالفان آقای قالیباف به هیئت رئیسه راه پیدا  کنند، می توانند 

در ریاست مجلس خللی ایجاد کنند؟
نــه. مجلس تابع آیین نامه داخلی اســت. ریاســت مجلس نیــز مطابق قانون 
اختیارات مشــخصی دارد. ضمن آنکه نگاه های سیاسی اگر دنبال چالش در 
ترکیب هیئت رئیسه باشند، موفق نمی شوند. چون باید پاسخگویی روشنی 
داشته باشند. این بخش قابل مدیریت است و خیلی نگران کننده 
نیســت. کما اینکــه در حال حاضر هم تعــداد قابل توجهی از 
اعضای هیئت رئیســه به لحاظ سیاسی خیلی هم همسوی 

آقای قالیباف نیستند.

احمد بخشایش اردستانی نماینده اردستان:

رئیس مجلس نباید رای بالایی داشته باشد
برخی از نمایندگان معتقدنــد که رئیس مجلس نباید رای بالایی بیاورد چراکه 
ثبــات او به دهن کجی بــه نمایندگان منجر می شــود. یکی از ایــن نمایندگان 
احمد بخشایش اردستانی، نماینده اردستان است. او در مورد هیئت رئیسه با 

هم میهن گفت وگو کرد که در زیر آمده است:

Ó ارزیابی شما از عملکرد یک ساله هیئت رئیسه چیست؟ 
بالاخره زحمت خود را کشیدند. البته طبیعی است که یک عده  در یک سال انتخاب 
شوند و بعد عده  دیگری جای آنها را بگیرند. روی هم رفته عملکرد آنها را خوب ارزیابی 

می کنم.
Ó  به نظر شــما هیئت رئیســه در ســال دوم تغییر می کند یا همین افراد باقی 

می مانند؟
احتمــال یکی، دو تعویض در نایب رئیس، دبیر و کارپــرداز وجود دارد. اما به نظرم 
اکثر آنها باقی می مانند. عده ای می آیند و عده ای از هیئت رئیسه می روند اما این 

تغییرات محسوس نخواهد بود. تغییرات در این حد طبیعی است. 
Ó به اعتقاد شما نقاط قوت و ضعف هیئت رئیسه در یک سال اخیر چه بود؟ 

آقــای قالیباف تعهد دادند که من برای انتخابات ریاســت جمهوری 
کاندیدا نمی شوم. اما مجلس سه، چهار ماهی معطل او شد. این 

نقطه ضعف بود. اما از آن به بعد توانست به مجلس سر و سامان 

دهد تا طرح و لوایح خوبی به تصویب رسید. برخی از نمایندگان دلخوری هایی دارند. 
متاسفانه هیئت رئیســه نمایندگان را پله می کنند تا دسترسی بیشتری به وزرا داشته 
باشند و مشکات حوزه انتخابیه خود را راحت تر رفع کنند. این بد است و رئیس جمهور 
هم باید به وزرا تذکر دهد که با همه نمایندگان به صورت متعادل برخورد کنند نه به دلیل 
اینکه یک نماینده نایب رئیس اســت یا دبیر وزرا و صاحب منصبان به او بهای بیشتری 

بدهند. این عیب است.
Ó آقای قالیباف رئیس مجلس باقی می ماند؟ 

او رئیس باقی می ماند اما هر کســی رقیب او باشد ۷۰-8۰ رای می آورد. چون عده ای 
آقای قالیباف را دوست ندارند و به رقیب او هر کسی هم که باشد رای می دهند. حتی 
اگر رقیبی هم نداشته باشد آنها رای سفید می دهند. البته این روند هم در مجلس 

طبیعی است.
Ó  چــرا آقای قالیباف را دوســت ندارنــد؟ به دلیل دیدگاه های سیاســی 

متفاوت است؟
بــه دلایل فکری، دلخوری و گاهی برخورد نیز می تواند باعث این موضوع 
شــود. معمولًا به دلیل حاکمیت دموکراسی بهتر است رئیس مجلس رای 
بسیار بالایی نیاورد که بعداً فکر نکند اگر به نمایندگان دهن کجی 
کند هم ثبات دارد. به همین دلیل اگر رئیس با ۱۶۰-۱۵۰ 

رای بیاورد توجهش به نمایندگان بیشتر خواهد بود.


